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y Úgy tudom, e lap hasábjain egyszer már 
nyilatkozott a zenekari játékkal kapcso-
latos elképzeléseirôl.

– Amikor a MÁV Szimfonikusok vezetô-
karmestere lettem – 2010-tôl két éven át lát-
tam el ezt a feladatot –, írtam egy cikket 
Alapgondolatok a zenekari játékhoz cím-
mel, amely a Zenekar 2011/3. számának 32. 
oldalán jelent meg. Örömömre szolgált, 
hogy amikor késôbb egy alkalommal a 
Fesztiválzenekarral Szombathelyen léptünk 
fel, a próbaterem elôtti folyosón a falra 
függesztve, kinagyítva láttam viszont az esz-
szét – úgy látszik, mások is érdekesnek ta-
lálták a gondolataimat. Ma is minden zene-
karban játszó muzsikusnak ajánlanám, 
hogy olvassa el ezt az írást, mert fontosnak 
tartom, és sok mindent igyekeztem megfo-
galmazni benne, amit a zenekari munka 

szempontjából alapvetônek érzek. (A cikk 
jelenleg is megtalálható az interneten, a 
Zenekar honlapján – a szerk.)

y Mai beszélgetésünkben nem csupán a 
zenekari játék, hanem a zenekari vonó-
sok képzése a fô téma. Bevezetôül arra 
kérem, emlékezzék vissza hajdani zene-
akadémiai tanulmányaira. Milyen zene-
kari képzés zajlott akkor és ott, a hetvenes 
években a Liszt Ferenc Zenemûvészeti 
Fôiskolán?

– 1974-tôl 1980-ig jártam a Zeneakadémiá-
ra. A szakma által egyöntetûen csak Jumi-
ként emlegetett Simon Albert volt a zeneka-
ri gyakorlat tanára. Óriási tudású muzsikus, 
akinek nem sikerült feldolgoznia magában 
azt a tényt, hogy nem mindig és mindenkor 
vették körül olyan színvonalú szakemberek, 

mint ô maga. Ezért aztán nem volt igazán 
türelmes, de rengeteget tanultunk tôle, és 
nagyszerû órák voltak ezek, mert Jumi meg-
kérte a vonós szakma három hatalmas tu-
dású képviselôjét, a Zeneakadémia akkori 
hegedû-professzorait: Szász Józsefet, Ko-
vács Dénest és Szûcs Mihályt, hogy tartsa-
nak nekünk szólampróbákat. Tôlük ren-
geteg hasznos tudnivalót lehetett hallani, 
például a vonókezelésrôl: a vonósebesség 
változásairól, a helyes karsúlyról, az adott 
részletnek megfelelô vibrátóról, a kü lön-
bö zô vonásnemekhez tartozó ideális vo nó-
he lyekrôl. Amit én ott és akkor kaptam 
tôlük, az nagyon magas színvonalú képzés 
volt.

y Úgy hallom, manapság sok muzsikus 
véli úgy, hogy a zenemûvészeti fôisko lá-

Hol tart ma a zenekari muzsikusok 
képzése magyarországon? (3)

a napokban nyílt meg ismét az eredeti színeiben pompázó, liszt Ferenc nevét viselô csodálatos zenepalotánk. 

az épület újjászületett, a rektor is új, most már csupán az a kérdés, lesz-e megújulás az oktatás, különösen  

a vonós oktatás terén.  Képes-e a szociális és anyagi szempontok mellôzésével a legtöbb zenészt foglalkozató 

szimfonikus zenekari terület igényeinek megfelelô szakképzést biztosítani az intézmény. Képes lesz-e  

a jelenlegi oktatóktól elvárni, hogy a zenekari gyakorlaton felül, a hangszeres órák anyagaiba is beemeljék  

a zenekari irodalom, -stílus és -vonóhasználat oktatását, amihez mégiscsak egy életen átívelô zenekari  

tapasztalat lenne szükséges. 

a címben feltett kérdésre sorozatunk olyan karmesterek és elôadó-mûvészek megszólaltatásával keresi  

a választ, akiknek  nem csupán határozott elképzelésük van az oktatásról és a zenekari munkáról, de élet-

pályájuk során bizonyítottak is.  Sebestyén andrás szerint „Németországban nem lehet fôiskolai tanár az,  

aki nem tesz eleget valamennyi követelménynek. tehát kamarazene, szólista kvalitás, valamint a zenekari 

repertoár beható ismerete. Keller andrás „zeneipari munkások kinevelésérôl” beszél és nagy bajokat lát, 

amelyek terjednek „mint az influenza vírus.” Falvay attila arról vallott, hogy pálya futás alatt ritkán találkozott 

olyan helyzettel, amikor a próbajátékra jelentkezôk a zenekari anyagokkal legalább olyan körültekintôen  

és gondosan foglalkoztak volna, mint a versenymûvel. almási Zoltán hegedûmûvész, a Berlini Filharmonikusok 

tagja szerint is mindenki arra készül, hogy elképzeli magát nagy koncerttermekben, amint Brahms-koncertet 

játszik, de valamikor fel kell ismerni, hogy ez keveseknek adatik meg. 

„a zenélés szellemi tevékenység”
takács-Nagy gábor a zenekari vonósjáték tanításáról
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kon nem elég a puszta zenekari gyakor-
lat, arra is szükség van, hogy a zenekari 
vonós (és persze fúvós) szólamokat a nö-
vendékeknek egyénileg, a fôtárgy órák 
tananyaga keretében is oktassák a pro-
fesszoraik. Történt ilyesmi akkor, a hetve-
nes években a Liszt Ferenc téren?

– Ilyen direkt módon, a hegedû fôtárgy órá-
kon nem.

y És ma történik?
– Ezt sajnos nem tudom, mivel nem Ma-
gyarországon élek, s nincs információm ar-
ról, hogy a mai tanárok hogyan tanítanak a 
Zeneakadémián. Ezért aztán nem látok bele 
annyira a folyamatokba – de úgy vélem, ha 
történik ilyesmi, az helyes, ha pedig nem, 
akkor mindenképpen jó volna bevezetni.

y Ön Svájcban tanít. Ott mit tesznek a nö-
vendékek zenekari képzéséért?

– A genfi Zenemûvészeti Fôiskolán (Haute 
École de Musique de Genève) tanítok vo-
nósnégyes-játékot. Eddig ott sem volt iga-
zán kultúrája annak, hogy a fiatalokat meg-
ismertessék a zenekari játék fortélyaival. 
Most azonban felkértek arra, hogy minden 
évben egy tíznapos kurzus során foglalkoz-
zam szólampróbákon vonósokkal, vonós-
zenekarral – ott aztán mindenrôl szó esik, 
vonókezelésrôl, vonósebességrôl, arról, ho-
gyan érdemes együtt játszani, hogyan kell 
egymást hallgatni. Ide tartozik, hogy az 
Egyesült Államokban sok fiatallal találkoz-
tam – például olyanokkal, akik a New 
York-i Juilliard School of Music növendékei 
–, s ôk arról számoltak be, hogy a zenekari 
próbajátékok anyagát a professzorok már az 
elsô évtôl kezdve a vonós fôtárgy órákon ta-
nítják. Általában a világon mindenütt, min-
denki tudja, hogy amikor egy vonós jelent-
kezik egy zenekari próbajátékra, mi lesz az 
anyag. Van körülbelül hússzor-harmincszor 
húsz ütem, amelyet próbajátékon bármely 
zenekar kérhet. Ôk a Juilliardon megszok-
ták, hogy a hangszeres képzésben részt 
vevôk készülnek arra, hogy zenekarban 
fognak játszani. A fiataloknak ugyanis meg 
kell érteniük és el kell fogadniuk, hogy ze-
nekarba kerülnek. Mindenkiben él a vágy, 
hogy vonósnégyest alapítson vagy szólista 
legyen, de azért a vonós muzsikusok nyolc-
van-kilencven százaléka végül is zeneka-
rokban helyezkedik el.
Egyébként a magam munkájában mindaz, 
amirôl beszélgetünk, pillanatnyilag abszo-
lút aktuális (a beszélgetés 2013. november 
12-én zajlott – a szerk.). 138 éves a Zene-
akadémia, holnapután koncertet adunk a 
zenekarával, és ezért az elmúlt egy hét so-

rán a Fesztiválzenekar mellett a zeneakadé-
mistákkal is foglalkoztam. Nekik mondtam 
a napokban: a zenélés szellemi tevékeny-
ség! A zenekari játék egyáltalán nem köny-
nyû dolog, ott ugyanis alkalmazkodni kell, 
és igenis kamarazenei módon kell hallgatni, 
hogy kinél van a legfontosabb szólam. Szép 
és érdekes pálya a zenekari muzsikusé, de 
nagyon veszélyes, ha a szólamban pár em-
ber úgy érzi, hogy ô személy szerint nem 
elég fontos. Ez pszichikai kérdés. Egy kicsit 
ismerem Simon Rattle-t. Két éve, egy zü-
richi beszélgetés során ô figyelmeztetett: 
minden karmesternek tudnia kell, hogy a 
zenekari játék pszichésen nagyon fárasztó. 
A zenekari tagok ugyanis nem érzik magu-
kat fontosnak, mert „falkajáték” van (nem 
szép szó ez, tudom, de kifejezi a lényeget), 
vagyis a muzsikusok nem egyénileg, ha-
nem együtt játszanak. És ha az egyéni fon-
tosságtudat lecsökken, akkor csökken az 
energiaszint is, s emiatt az agyunk sem 
mûködik már úgy, ahogyan kellene, nem 
koncentrálunk meg felelôen. Ha túl sokan 
vannak a szólamban olyanok, akiknek le-
csökkent az egyéni fontosságtudata, akkor 
ôk „energialyukakat” hoznak létre a szóla-
mon belül, és akkor már nagyon nehéz jó 
produkciókkal elôrukkolni. Errôl nemrég a 
Fesztiválzenekarnak is beszéltem. Nem fel-
tétlenül az aktivitásról van szó, inkább ar-
ról, hogy lélekben és intellektuálisan min-
denkinek jelen kell lennie, és elôre kell ké-
szülnie – pél dául – a játékmód-váltásokra.

y Mennyiben mások a követelmények egy 
zenekari muzsikussal, mint egy szólistá-
val vagy kamarazenésszel szemben? Mert 
ugye jól gondolom, hogy egy szólista nem 
feltétlenül jó zenekari muzsikus?

– Nagyon szeretem a teniszt, és ha idôm 
van, nézem. A legjobb egyéni játékosok 
nem feltétlenül jók párosban. Szerintem 
rengeteg szólista nem lenne jó zenekari tag. 
De beszéljünk inkább a kamaramuzsiku-
sokról. Ott más a helyzet. Ha ugyanis valaki 
vonósnégyesben játszik, az nagyon jót tesz 
a zenekari játéknak. Vonósnégyesben ját-
szani, az színtiszta csapatmunka, az ember 
hallgatja a többieket, megvalósul az ego-
szint leszorítása. Nem magamat hallgatom, 
nem én számítok, hanem az, hogy hogyan 
illeszkedhetem a csapatba – illetve tudnom 
kell, mikor vagyok én a fontos, mikor mi-
lyen a funkcióm, dallamot játszom éppen, 
vagy kíséretet. Szerintem nem sok különb-
ség van a vonósnégyes-játék és a zenekari 
munka között. Az a különbség – az viszont 
nagy –, hogy nem fejezheti ki magát egyé-
nileg az ember, mert bele kell illeszkednie a 

közös játékmódba, és alá kell vetnie magát 
a karmester akaratának.

y Mint egykori koncertmester, nyilván 
tudja, hogy mennyire hallja az ember sa-
ját magát a zenekarban.

– Hát, nem nagyon.

y Egyáltalán: milyen hangképzéssel kell 
játszani? Más hangképzéssel játszik a he-
ge dûs, ha vonósnégyesben ül, és más-
képp, ha zenekarban? 

– Ez érdekes kérdés, hiszen a koncertmes-
ter és a tuttista között nagy a különbség. A 
koncertmester az elsô közvetítô a karmester 
és a játékosok között, ô egy icipicit lehet 
szólisztikusabb is. A tuttistának viszont 
alkalmazkodnia kell. A koncertmester na-
gyon közel esik a vonósnégyes-prim á rius-
hoz. Egyetlen vonatkozásban más. Erre van 
is egy példám. A Fesztiválzenekarral a kilenc-
venes években dolgoztunk egy Mahler-szim-
fónián (én voltam a koncertmester), és 
Fischer Iván azt mondta: Gábor, úgy játszol, 
mintha vonósnégyest vezetnél, de ez itt már 
egy kicsit túl sok, mert egy kvartettben ki-
keverhetsz milliónyi spontán színt és vál-
tást, alkalmazhatsz vibrátókat, de gondold 
meg: nyolc méterre mögötted ebbôl itt már 
senki nem vesz észre semmit, sôt már a 
szomszédod sem tudja felfogni, amit játszol. 
Mindez azt jelenti, hogy ôrizd meg ön-
magad, légy színes, de csak egy bizonyos 
fokig, mert ha azon túllépsz, az már „kilóg”. 
Itt a nehéz probléma: egy zenekari játékos-
nak színesen kell játszania, de folytonosan 
figyelembe véve, hogy többen vagyunk 
együtt. És ez már emberi tényezô. Egy ze-
nekar nagyon szövevényes emberi kapcso-
latrendszer, amely tele van kisebb és na-
gyobb frusztrációkkal. Mondom is mindig a 
növendékeimnek: készüljetek fel rá, hogy 
ha zenekarba kerültök, ott nem mindenki 
szereti egymást… De  jó esetben a zene sze-
retete összekovácsolja a közösséget. Min-
denki egymásért is játszik.

y Észlel a zenekari játékkal kapcsolatos 
elégedetlenség okaiból valamit, amikor 
hazai zenekarokat vezényel?

– Amikor nagyon fiatal muzsikus játszik egy 
zenekarban, olyan, aki nemrég került ki a 
Zeneakadémiáról, akkor néha észlelek bizo-
nyos képzetlenséget: a vonósebesség, a vonó-
helyek, a vibrátó, az összjáték, az egymásra 
hallgatás – ezekben sok a pótolni való náluk.

y Ha karmesterként betanít egy zenekari 
kompozíciót, vonós pedagógusként is ad 
instrukciókat a zenekari tagoknak?
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– De még mennyire! A kottáim tele vannak 
firkálva ilyesmivel… Miközben vezénylés 
közben belül éneklem a darabot, érzem a 
kezemben a vonósebességet. Rengeteg min-
dent mondok a vonósoknak a próbákon: ez 
a szólam már tastóra menjen (sul tasto = a 
húr fogólap közeli részén történô játék. A 
szerk.), ez bent a húrban, vagy a kápánál… 
Az az igazság, hogy a zenekar rendszerint 
veszi a lapot, de mindig akadnak fiatalok, 
akik csak néznek, mint a moziban… 

y A zenekar elôtt fokozott hitele van egy 
vonós múltú karmesternek?

– Alighanem. De én mutatok is ám sok min-
dent! Elkérem a koncertmester hegedûjét, és 
minden tíz-tizenöt percben mutatok valamit. 
És sajnos nem érzem, hogy a fiatalok igazán 
képzettek lennének. A vonóhelyek, a bal 
kéz, hogy hogyan billent... Van mit csinálni! 
Azt látom, hogy nagyon sok fiatal nem érti, 
mirôl van szó. Például azt is tudni kell min-
den muzsikusnak, hogy a dinamikai jelzés 
még nem karakter. Egy forte lehet drámai, de 
lehet boldog is. Egy piano lehet fenyegetô, 
de lehet fáradt is. A dinamika még csak egy 
decibelszint. Nekünk meg kell állapítanunk, 
mi van a hangjegy mögött, mert a hangjegy 
csak egy halott dolog. Meg kell állapíta-
nunk, milyen forte, milyen piano, milyen 
mezzoforte. Ez mind kü lön bö zô játékmódo-

kat követel. Szerencsére én ezt meg tudom 
mutatni, illetve pontosan körvonalazva ké-
rem. Minden karakternek megvan egyfajta 
játékmódja, amihez van egy jobbkéz-techni-
ka. Ezt mind meg lehet tanulni szakmailag, 
és nem érzem, hogy ezt a fiatalok tudnák. 
Olyan ez, mint a golf: mindenfajta dombor-
zati viszonyhoz másfajta ütô kell. 

y Mi a tapasztalata Genfben?
– Ott is ugyanez a helyzet.

y Vajon nem arról van-e szó, hogy mind-
ezt, amirôl beszélünk, a zenekari játék 
for té lyait, már a középiskolákban, a kon-
zik ban is tanítani kellene? Hiszen már a 
kon zis növendékek is játszanak zeneka-
rokban.

– Dehogynem, ez messzemenôen így van! 
Már a konzikban el kellene – és el is kell – 
kezdeni a magasrendû zenekari játékra való 
nevelést. Ezáltal nemcsak még jobb zeneka-
raink lennének, de sokkal kevesebb fruszt-
rált zenekari zenész és karmester lenne. 
Mind ezzel a zeneszerzô-társadalom és a kö-
zönség járna a legjobban. De a kamaraze-
ne-oktatás szerepe is ugyanilyen fontos len-
ne, kezdettôl mindvégig. 

y A Zenekar egy korábbi számában jelent 
meg interjú Almási Zoltánnal, a Berlini 

Filharmonikusok hegedûmûvészével 
(Kaizin ger Rita: Rengeteg kamarazenét 
kell játszani, Zenekar 2013/3, 43. oldal), 
s ebbôl megtudjuk, hogy a Berlini Filhar-
monikus Zenekarnak saját akadémiája 
van, ahol a zenekari játékot el lehet sajá-
títani. Nem lehetne ehhez hasonlót Ma-
gyarországon is létrehozni?

– Lehetne, persze, de lássuk be, hogy ez vi-
szont mindenekelôtt pénzkérdés. Az ilyes-
mihez óriási összegek kellenek, a berliniek 
Karajan Akadémiája is számos különbözô 
helyrôl kap támogatást. Egészen biztos va-
gyok abban, hogy a legjelesebb magyar 
karmesterek, Kocsis Zoltán éppúgy, mint 
Fischer Iván, foglalkoztak már ilyen zene-
kari akadémiák létrehozásának gondolatá-
val, de erre idehaza egyelôre nincs lehetô-
ség, túl sok pénz kellene hozzá. Helyette 
azonban lénygében minden magyar szim-
fonikus zenekarnál megvalósulnak a zene-
kar tagságát mozgósító kamarazenei kon-
certsorozatok és házi versenyek (utóbbiak 
például a Fesztiválzenekarnál). A kamara-
estek jelentôsége óriási, mert az egyéni 
megmérettetés lehetôségét rejtik maguk-
ban, stimulálják a muzsikust, kedvet csinál-
nak a gyakorláshoz, fejlesztik a hallását, fo-
kozzák az egyéni kezdeményezô kedvét – és 
még sorolhatnánk tovább az áldásos hatá-
sokat. Csengery Kristóf

y A Nemzeti Filharmonikusoknál milyen 
gyakorlatot követnek?

– A mi zenekarunk a kormány által mû-
köd te tett társaság együttese, amelyben ki-
vétel nélkül munkavállalók tevékenyked-

nek, tehát a munkáltatói jogok gyakorlója 
kötelességének érzi a Munka törvény-
könyve alapján, hogy a munkavégzéshez 
szükséges eszközöket, kottát, kottaáll-
ványt, munkaruházatot és hangszereket is 

biztosítson – mondja Kovács Géza – Ezért 
elmondhatjuk, hogy a zenekar által hasz-
nált hangszerek kétharmada állami tulaj-
don. Ez különösen igaz a fúvós hangsze-
rekre, amelyeknél köztudottan sokkal na-

munkaeszköz-e a hangszer? 
Hangszerhasználati díj, vagy szolgálati hangszer

a jelenlegi fenntartói és támogatási rendszer nem veszi kellôen figyelembe, hogy a szimfonikus zenekarok mûködtetésének 

– a többi mûvészeti ágtól eltérôen, az álláshelyek fenntartásán és a mûvészi feladatok teljesítésén felül – egy rendkívül 

költséges, ugyanakkor a minôség és a teljesítmény szempontjából alapvetôen fontos feltétele a megfelelô szintû hang-

szerpark. Ez pedig akár a zenekar, akár pedig a muzsikus tulajdonát képezi, komoly kiadási tételként jelentkezik a zenekarok 

költségvetésében. a munka törvénykönyve szerint a munkáltatói jogok gyakorlójának kötelessége a munkavégzéshez 

szükséges eszközök biztosítása. a muzsikus esetében ez természetesen a hangszert jelenti, mégis sokan a saját  

instrumentumukon játszanak. Ezért elvileg járna a hangszerhasználati díj, amelyet azonban a hazai zenekarok döntô 

többsége képtelen kifizetni. 

Kovács géza, a Nemzeti Filharmonikusok ügyvezetô igazgatója beszélt arról, hogy együttesében hogyan oldják meg ezt a 

kérdést, emellett a külföldi gyakorlatot is ismertette. Ízelítôt nyújtva a kisebb költségvetésû együttesek hangszerhasználati 

gyakorlatáról,  Dr. gyimesi lászló, a magyar Zenemûvészek és táncmûvészek Szövetségének fôtitkára, a magyar mûvészeti 

Szakszervezetek Szövetségének elnöke pedig szakszervezeti szempontból járja körül a hangszerhasználati díjat.


